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1. Poslání, vize
a sdílené hodnoty

Památník národního písemnictví (do budoucna Muzeum literatury) představuje 
zcela jedinečnou paměťovou instituci, v níž se setkává hned několik oblastí kultury 
s mimořádným výzkumným, vzdělávacím a prezentačním potenciálem. Propojení 
rozmanitých „světů“ — cenného literárního archivu, odborné knihovny, uměleckých 
sbírek, ale i muzejního charakteru (mj. expozic a výstav) — přirozeně znamená také 
potřebu respektovat několik legislativních rámců, stejně jako zohlednit vícero cílových 
skupin.

Památník primárně pracuje s literárními památkami naší minulosti, disponuje ovšem 
také svébytnými uměleckými sbírkami. V roce 2022 vypracovaná koncepce rozvoje 
instituce — s výhledem do roku 2027 — poměrně precizně popisuje možný rozvoj vlastní 
činnosti. Přesto je v mnoha ohledech zjevné, že pro to, aby mohlo dojít k uskutečnění 
plánovaných cílů, bude zapotřebí strukturálních změn v některých konkrétních 
oblastech. Ke stávající koncepci PNP proto přistupuji s respektem, současně však 
s vědomím nutnosti jisté revize, a to zejména v oblasti samotných předpokladů naplnění 
činnosti a role vskutku moderní paměťové instituce 21. století.

Celková atmosféra a pozitivně naladěné vnitřní prostředí tvoří základ úspěšného 
fungování každé instituce. Mým cílem je vytvoření otevřeného prostředí, které bude 
přirozeně usilovat o společnou identitu a oprávněně sdílet hrdost na PNP. Ve stávající 
situaci se totiž obávám toho, že uvnitř instituce existuje hned několik svým způsobem 
samostatných, paralelních světů, které dohromady netvoří celek, ale spíše soubor 
autonomně fungujících agend. Jsem si přitom jist, že naprostá většina pracovníků 
instituce je na vysoké odborné úrovni a jejich potenciál by mohl — a měl — být výrazněji 
využit pro celek.

S tím souvisejí již zcela praktické kroky, jež by měly vést k synergii a mezioborovosti, 
ať již v projektech vědy a výzkumu, prezentace, edukace, edice, tak v dalších oblastech 
skýtajících potenciál spolupráce a vzájemného obohacování. Jejich společným cílem 
přitom musí být snaha oslovit jak odbornou, tak i laickou veřejnost (včetně mezinárodní).

Klíčovým tématem tohoto procesu je proměna (také vnitřní) identity instituce vyjádřená 
i (vnější) proměnou názvu a transformací z Památníku národního písemnictví na 
Muzeum literatury. V tomto duchu by dle mého mělo dojít i ke změně zřizovací 
listiny — do níž by bylo vhodné zahrnout i aktivity související např. s Petrkovem a další 
potřebné aktualizace, neboť ta stávající z roku 2014 zdaleka neodráží současný stav 
instituce.
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Evidenční systémy a digitalizace
Nezbytným předpokladem dobrého fungování veřejné i odborné instituce ve 21. 
století je kvalitní přístup k informacím, jenž v tomto případě souvisí rovněž s otázkou 
kvalitního — na metadatech založeného — sbírkového a knihovního systému. Zde 
— dle mých informací — stojí před PNP značné množství zásadní práce, při níž se 
ovšem lze vhodně inspirovat v zahraničí u významných literárních muzeí. Z provozního 
a manažerského hlediska se jeví jako nezbytné postupovat logicky od analýzy k zadání 
systému, zejména při vědomí různorodosti sbírek. Samostatnou kapitolou je samozřejmě 
archivní systém, který v současné podobě naplňuje vysoké standardy této oblasti.

Součástí tohoto procesu musí být vybudování kvalitního digitalizačního pracoviště, 
které je nezbytným předpokladem pro širší zpřístupňování materiálů badatelské 
veřejnosti, jež tvoří jeden z klíčových cílů celé instituce. Musí se přitom jednat 
o systematický centrální přístup, který využije dosavadních dobrých zkušeností (právě 
např. literárního archivu), ale začlení je do centrálně řízeného a spolehlivě fungujícího 
systému.

Badatel a zpracování fondů
PNP spravuje zcela jedinečné materiály, které jsou nesmírně cenným zdrojem poznání 
kultury, tvůrčích osobností a vývoje společnosti v posledních staletích. Prioritou proto 
musí být maximální otevřenost vůči badatelům, a to jak badatelským servisem, tak 
uživatelsky přívětivým elektronickým systémem. Vycházet přitom mohu i z vlastní 
badatelské zkušenosti, kdy zejména v otevřenosti vůči badatelům a technologických 
možnostech a zázemí vidím značné rezervy oproti aktuálním standardům, a tudíž 
i oprávněným očekáváním uživatelů. Věřím přitom, že se lze i do budoucna opřít 
o mimořádnou připravenost samotného archivu a jeho pracovníků po otevřenosti, 
nicméně bariéry v minulosti mohly vycházet z dosavadních rozhodnutí vedení instituce.

Nedílnou součástí této problematiky je rovněž otázka zpracování fondů pro jejich další 
zpřístupnění. Po seznámení s dosavadním přístupem a prioritami bych rád s vedením 
archivu konzultoval a následně nastavil transparentní a realistický plán zpracování 
fondů, samozřejmě s ohledem na personální kapacity. Literární archiv tvoří samu 
podstatu instituce a s adekvátním uvědoměním si jeho důležitosti je k němu také třeba 
i do budoucna přistupovat.

Vzdělávání
Jednou z nejvýznamnějších vitálních funkcí pro budoucí život PNP musí být především 
jeho role vzdělávací společně s jednoznačně viditelnou otevřeností vůči veřejnosti. 
Památník — i s ohledem na svůj charakter Muzea literatury — by se proto měl aktivně 
zapojit do probíhajících projektů knihovnické obce a zohlednit její aktuální priority, 
mezi něž patří například podpora čtenářství, stejně jako kritického myšlení. Zde se 
nabízí využití potenciálu, který nabízí propojování jednotlivých témat, fondů, osobností 
a jejich včleňování do vzdělávacího procesu. Primárním cílem by mělo být jak navýšení 
edukačních aktivit, tak mnohem výraznější propojení nové stálé expozice Muzea 
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literatury s edukačními aktivitami, včetně využití exteriérů objektu Muzea literatury 
v Praze-Bubenči. Nejde přitom zdaleka pouze o nejmladší generaci, instituce by měla 
sehrávat podstatnou roli také v procesu celoživotního vzdělávání. Zde bude samozřejmě 
zásadní kooperace s partnery, pro něž by se Muzeum literatury mělo stát nedílnou 
součástí jejich uvažování a nezpochybnitelným klíčovým partnerem společných projektů.

Živá literatura
Památník národního písemnictví ovšem hraje mimořádnou roli též při zajišťování 
a následném uchovávání a zpracovávání osobních fondů spisovatelů či nakladatelských 
domů. Tato role přitom není možná bez aktivního vstupu instituce do aktuálního 
„literárního provozu“. Tato aktivita je sice uvedena i mezi prioritami stávající koncepce, 
ale k jejímu naplnění a k posílení role PNP jako nesporného centra pro množství 
literárních aktivit doposud nedochází zdaleka v takové míře, jak by bylo záhodno. Tato 
oblast přitom souvisí také s akvizičním výhledem dobudoucna. Stávající akviziční 
činnost je sice nastavena velmi kvalitně, musíme však podchytit i další generace. 
V České republice je realizováno množství různorodých kulturních aktivit spojených 
s literaturou, pro něž se PNP nabízí vo dlouhodobějším horizontu jako možné 
organizační, odborně garanční a metodické centrum, a to včetně aktivní role při šíření 
české literatury do zahraničí. Opakuji, tento cíl vnímám jako dlouhodobější, ale ke 
konkrétním krokům směřujícím k jeho naplňování musí docházet již nyní.

Spolupráce
PNP by měl být ze své podstaty přirozenou součástí literární a kulturní obce. 
Samozřejmostí by měla být rovněž spolupráce na projektech jak s ústavy Akademie věd, 
tak s fakultami vysokých škol. Nejsem si jist, zda tuto roli skutečně v potřebné míře 
v současnosti plní. Podobně by měl být PNP aktivní také vůči středním školám. Tuto 
spolupráci bych rád zcela zásadně posílil a postavil na mnohem systematičtější bázi, 
právě směrem k otevřenosti a hledání například společných projektových témat. 
Pro přirozené partnerství a spolupráci PNP je potřeba získat další klíčové paměťové 
instituce a knihovny, jaké představuje např. Národní knihovna a Národní muzeum, 
které ostatně tvoří součást historického kontextu vzniku samotného památníku. Stejně 
tak předpokládám přirozený rozvoj v podobě dalšího a hlubšího aktivního zapojení do 
odborných profesních organizací, jako je AMG a ICOM.

Důležitý posun by měl do budoucna nastat také v oblasti mezinárodní spolupráce 
a mezinárodní role, kde vidím jako jistý vzor a zároveň partnera pro mnohé projekty 
a aktivity Deutsches Literaturarchiv Marbach. Jsem si vědom, že samotný Marbach 
v minulých letech nasměroval svá klíčová partnerství spíše do anglosasakého světa, ale jsem 
si zároveň jist, že naše jedinečné fondy jsou vstupní branou ke skutečně plnohodnotnému 
partnerství. Tuto instituci lze přitom vnímat jak v pozici blízkého partnera, tak v první fázi 
především jako inspiraci pro skutečně úspěšný přechod PNP do 21. století — např. v oblasti 
evidenčních systémů, digitalizace, komunikace, edukace, výstavních projektů, společenské 
role atd. Důležitá samozřejmě bude i další spolupráce, ať již v rozjednaných projektech, 
nebo hledání dalších potenciálních partnerů (např. Vídeň, Brusel).
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Konkrétní projekty, výhledy a témata
Před PNP — stejně jako před celým tuzemským literárním světem — stojí od roku 2024 
dále mnohá významná výročí, které by se mohla stát přirozeným odrazovým můstkem 
pro modelové projekty, inovovaný způsob komunikace i zviditelnění památníku ve 
veřejném prostoru. Jedná se například o výročí Franze Kafky nebo R. M. Rilkeho. Tato 
témata totiž navíc nabízejí potenciálem rozšířit půdorys našeho vnímání a posunout 
roli „naší“ literatury i mimo čistě etnický (národní) rámec. Nejde ovšem zdaleka pouze 
o literární osobnosti a výročí, projekty musí ústrojně propojovat literární a umělecké 
sbírky a mít zastřešující charakter.

Zároveň je třeba přistoupit k dramaturgické revizi klíčových výstavních projektů 
PNP tak, aby naplňovaly výše zmíněné role jak vůči badatelské, tak široké veřejnosti, 
ale rovněž ve vztahu ke školám, edukaci obecně a dalším zájmovým skupinám, včetně 
obousměrného propojení s živou literaturou a jejími tvůrci.

Výše zmíněné body souvisí s veřejnou komunikací, mediálním obrazem a PR celé 
instituce. Svých zkušeností a přímé komunikace s (nejen) veřejnoprávními masmédii 
(jako jsou Český rozhlas, Česká televize) bych proto rád využil i k aktivnímu nastolování 
témat souvisejících s prací a aktivitami PNP a zasadil se o jejich pravidelnou přítomnost 
jak na veřejnoprávních, tak dalších mediálních platformách. Stejně nezbytné bude 
aktivizovat komunikaci PNP na sociálních sítích.

Pro budoucí zakotvení PNP považuji z hlediska akvizic nezbytné vypořádat se s novou 
realitou 21. století také z hlediska vzniku literárních dokumentů a dalších materiálů 
dokladujících kulturu a literaturu. Mám na mysli především otázku „born-digital 
documents“, která je ve stávající koncepci instituce sice zmíněna, ale není zřejmé, jaké 
konkrétní kroky byly v tomto směru podniknuty. Přitom je nepochybné, že bez archivace 
těchto dokumentů by literární svět do budoucna přišel o nemalou část své produkce. 
S tím souvisí též nutnost vnímat i zcela nové „nehmotné“ projevy „literárního provozu“, 
jakými jsou např. bookstagram nebo BookTube.

Před PNP stojí rovněž důležitý projekt nové koncepce Petrkova, jenž zahrnuje jak 
nezbytnost promyšlené obsahové dramaturgie, tak potřebu konkrétních provozních 
a manažerských kroků, ať už ve vztahu k přípravě a realizaci architektonické studie 
či budoucím nutným investicím. V rámci tohoto projektu považuji za zcela nezbytné 
propojit literární a výtvarnou tradici a podpořit i mezinárodní charakter aktivit.
Stejně tak je ovšem důležité udržet a dále rozvíjet některé tradiční významné 
projekty instituce, jako je např. Nejkrásnější kniha roku, což ovšem také souvisí s rolí 
a fungováním Metodického centra pro knižní kulturu a literární muzea, které bych 
chtěl výrazněji podpořit v aktivnější roli vůči dalším partnerům.
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V oblasti investiční strategie bych rozdělil výhled činnosti a rozvoje PNP do několika 
kapitol, přičemž u většiny z nich bude potřebná úzká součinnost se zřizovatelem, 
a to nejen v tématech a nutných krocích vyplývajících z minulých kroků instituce, ale 
i v oblasti dalšího rozvoje.

Minulost
Památník národního pásemnictví prošel v posledních letech mnoha zásadními změnami, 
které bezprostředně souvisely s několika významnými investičními akcemi. Mám na mysli 
jak rekonstrukci a budování sídla v Praze-Bubenči, tak stavbu depozitářů v Litoměřicích, 
stejně jako akvizici Petrkova. Všechny tyto investice instituci zavázaly — a to jak novými 
provozními náklady, tak potřebou některých dalších, návazných investic. Bezprostředně 
po případném nástupu se chci podrobně seznámit se všemi důsledky těchto akcí, kde 
vnímám i jisté problémy s konkrétním zhotovitelem, jež bude nutné v co nejkratším čase 
řešit.

Budoucnost – stavební
V oblasti stavebních a rekonstrukčních investic vnímám pro budoucí rozvoj jako klíčové 
a zároveň reálně uskutečnitelné především dvě investiční kapitoly. Předně se jedná 
o možnost rozšíření depozitárního zázemí v Litoměřicích a dále o projekt obnovy 
a revitalizace Petrkova. Právě tyto dvě možné investice jsou přitom předpokladem dalšího 
smysluplného rozvoje. Nepatří mezi fatální investice, bez kterých by instituce nemohla 
nadále fungovat, nicméně představují dynamický rozvojový potenciál, ať již jde o prostory 
pro sbírkový a archivní materiál, nebo o možnosti budoucího využití někdejšího statku 
Bohuslava Reynka jakožto živého kulturního centra.

Budoucnost – sbírka a infrastruktura
Pokud se hovoří o investiční strategii, často se zapomíná na skutečnost, že již několik 
let je akviziční politika státních institucí (a tím i sbírkotvorná činnost) navázána na fond 
reprodukce majetku, tudíž je třeba mít pro budoucnost jasnou představu o stavu FRM 
a jeho možnostech vůči akvizicím, zvláště v kontextu s dalšími prioritami.

Vedle této oblasti vidím jako klíčovou investiční kapitolu také oblast informačních 
technologií a s nimi související moderní zázemí, včetně velkokapacitního digitalizačního 
pracoviště. Veškerá tato totiž infrastruktura je pro fungování instituce ve 21. století zcela 
nezbytná. Nerad bych proto podcenil možnosti, které v tomto směru nabízí Národní 
plán obnovy. Vím, že PNP připravil tři projektové záměry, jež se týkají právě oblasti 
digitalizace, a rád bych této možnosti plně využil.
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Stejně jako další instituce se bude i Památník národního písemnictví v příštích letech 
muset vyrovnat s důsledky stavu veřejných financí a možného snižování provozního 
rozpočtu. K celé záležitosti chci přistoupit zodpovědně jak při hledání vnitřních rezerv, 
tak ve vlastní činnosti získávání prostředků. Pokud jde o první oblast, nepochybně bude 
na místě revize pracovních kapacit a jejich případný přesun do prioritních oblastí. To se 
bude bezpochyby týkat také personální politiky a nutné nové systemizace v rámci celé 
instituce.

Další oblastí jsou prostředky na vědu a výzkum v rámci DKRVO, kde se nabízí možnost 
přehodnocení práce s tímto finančím zdrojem ve výhledu příštího období DKRVO. 
Instituce musí pokračovat (dle svých kapacit a priorit) také v získávání účelových 
prostředků na vědu a výzkum. Podobně by neměl PNP opomíjet možnosti financování 
z programu VISK pokud jde o fungování knihovny. Další aktivity vedoucí k získávání 
finančních prostředků jsou níže popsány v samostatné kapitole věnované obchodní 
a marketingové strategii. Dobu realizace všech kroků potřebných k nastavení nového 
způsobu práce s rozpočtem realisticky odhaduji na 1-2 roky z celkového šestiletého 
výhledu. Rád bych během tohoto období intenzivně komunikoval jak se zřizovatelem, 
tak v citilivých personálních otázkách také s odborovou organizací instituce. Finanční 
strategie se též nezbytně dotýká i výše naznačených priorit a také oblastí zmiňovaných 
v kapitole investice.

Stávající systém řízení instituce a její personální politika jsou postaveny na klíčové 
roli ředitele/ředitelky instituce — z této pozice jsou prakticky přímo řízeny jak složky 
odborné, tak provozní, prezentační, stejně jako práce vědeckého tajemníka, fungování 
metodického centra nebo provoz Česko-francouzského kulturního centra Petrkov.

Současný stav organizační struktury přitom dle mého postrádá zejména vlastní IT 
zázemí, včetně digitalizačního pracoviště, stejně jako vlastní personální kapacity v oblasti 
edukační. Za nezbytné v tomto směru pak považuji provedení revize stávající systemizace 
pracovních pozic a přehodnocení řídící struktury. Pokud má například patřit mezi 
priority instituce digitalizace a zpřístupnění sbírek, není možné, aby pro tyto činnosti 
absentovalo personální zázemí.

Jsem si vědom praktických problémů jakéhokoliv zásahu do aktuální organizační 
struktury instituce. S vědomím jasného cíle, s využitím pečlivé analýzy a s kroky 
zohledňujícími stávající finanční i pracovně-právní nastavení lze ovšem revizi struktury 
zdárně provést. Jak jsem naznačil výše, předpokládám novou systematizaci personální 
struktury a přesun personálních kapacit dle priorit instituce.

Finanční 
strategie

Personální 
strategie
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Personální 
strategie

2. Strategické cíle

Za žádoucí považuji zejména:
 — koncentraci řízení technicko-ekonomického úseku (zavedení jasně vymezené pozice 
náměstka/náměstkyně);

 — aby odborné složky byly nadále přímo podřízeny řediteli a vytvářely obsahovou 
platformu širšího vedení instituce;

 — nové etablování úseku IT, včetně digitalizačního pracoviště;
 — personální i provozní posílení edukace;
 — proměnu Oddělení prezentace sbírek na Oddělení centrálních činností (zahrnující 
administrativní správu sbírky, výstavy a expozice, ediční činnosti, vzdělávání) a další 
centrální agendu doposud roztříštěnou napříč institucí;

 — zachování samostatnosti fungování vědeckého tajemníka i Metodického centra pro 
knižní kulturu a literární muzea v přímé návaznosti na pozici ředitele;

 — přípravu a realizaci vlastního programu práce s dobrovolníky;
 — respektovat a podporovat ve všech krocích rovnost žen a mužů a diverzitu v rámci 
pracovních míst.

Za důležitou pak považuji podporu pracovnic a pracovníků při získávání zkušeností, 
a to zejména v zahraničí a na dalších partnerských institucích, stejně jako propracovaný 
systém vnitřního vzdělávání.
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3. Obchodní a marketingová 
strategie

Jakákoliv smysluplná obchodní a marketingová strategie předpokládá úzké propojení 
s finanční strategií, personálním stavem a kapacitou instituce, stejně jako uvažování o roli 
instituce v rámci obecného povědomí a neobejde se bez výraznějšího důrazu na oblast 
public relations.

Mezi konkrétní kroky obchodní strategie by mělo patřit například zvýšení aktivity 
v oblasti pronájmů a dále samozřejmě zvýšení zájmu o výstavy a expozice, což 
souvisí s navýšením příjmů ze vstupného. Výše jsem již také nastolil otázku získávání 
dalších účelových prostředků, ať již na investice (NPO), tak v kapitolách VaV. Navýšení 
prostředků na straně příjmů dále vidím v možném rozšíření vzdělávacích kapacit, včetně 
kurzů celoživotního vzdělávání, jakož i speciálních výukových/kreativních/rozvojových 
kurzů v komplexu Petrkova.

Samostatnou kapitolou je pak, dle mého, potřeba nalezení silného finančního partnera 
či partnerů ze soukromého sektoru, a to nejen na konkrétní realizované projekty, ale 
i jako dlouhodobého partnera instituce.

Všechny tyto aktivity zároveň musí nutně být napojeny na mnohem výraznější „public 
relations“ instituce, která se musí dostat do přirozeného obecného povědomí jakožto 
samozřejmá součást tuzemské kulturní scény a zbavit se obrazu uzavřené odborné 
instituce. Toho přitom lze dosáhnout kombinací dlouhodobé PR kampaně v propojení 
s konkrétními akcemi, pravidelným programem a viditelnými projekty. Zde chci využít 
svých zkušeností a kontaktů v rámci médií i odborníků na PR, jež bych rád průběžně 
zapojil do spolupráce s památníkem.
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4. Zhodnocení aktuálního 
stavu organizace

Aktuální stav Památníku národního písemnictví zahrnuje mnoho pozitivních aspektů 
a dobrých základů pro další rozvoj, stejně jako množství rizik i slabých stránek brzdících 
možný pozitivní rozvoj pozoruhodné instituce. Významnou část jsem naznačil již 
v předchozích kapitolách, pokusím se nyní o jejich obecnější koncentrované shrnutí.

Za silné stránky jednoznačně považuji především jedinečnost fondů a materiálů 
spravovaných památníkem, jež představují zcela mimořádný potenciál, a to nejen 
v národním, ale též mezinárodním měřítku. Dalším pozitivem nepochybně je relativně 
stabilizovaná infrastruktura a prostorové zázemí, zejména pokud jde o budovy 
(Praha-Bubeneč, letohrádek Hvězda, depozitáře Litoměřice). Nicméně i zde je třeba 
počítat s nutnými investicemi, a to především do objektu Petrkova. Částečně pozitivním 
předpokladem pro úspěšný rozvoj a další růst instituce je pak přítomnost, působení 
a aktivní práce některých odborníků na rozvoji památníku.

Záměrně hovořím o „částečně pozitivním předpokladu“, neboť vnímám, že právě 
personální stav památníku je zároveň jistým rizikem. A to nejen kvůli věkové struktuře, 
ale i s ohledem na vnitřní atmosféru instituce, která není zcela koherentní a dosavadní 
vývoj spíše posílil existenci „několika“ světů bez dostředivé, jednoznačné sdílené společné 
identity. S tím souvisí i nevyhovující způsob řízení instituce.

Za jistou slabinu PNP rovněž považuji jistou uzavřenost ve spolupráci s badateli 
a dalšími institucemi. Rizikem jistě může být i složitá finanční situace, která musí být 
v nejbližší budoucnosti aktivně řešena, jak je naznačeno výše. Další výraznou slabinou 
je ovšem také zcela nedostatečná přítomnost PNP ve veřejném prostoru, bez níž je 
přirozeně složité rozvíjet mnoho z potřebných aktivit a agend.

Doufám, že jak předchozí body koncepce, tak tento stručný přehled silných i slabých 
stránek jasně svědčí o tom, že i při vědomí všech problémů a rizik jsem hluboce 
přesvědčen o možnostech pozitivního rozvoje celé instituce.
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5.

Z.

Dlouhodobé cíle 
(přesahující střední horizont)

Závěr

Dlouhodobé cíle musí být zcela logicky provázány s výše naznačenými konkrétními kroky 
ve střednědobém horizontu. Jedna linie je ovšem klíčová a rezonuje ve všech oblastech: 
Památník národního písemnictví by se měl do budoucna jasně a viditelně profilovat 
jako Muzeum literatury.

Památník národního písemnictví se zároveň musí jednoznačně stát otevřenou 
a mezinárodně napojenou institucí, a to jak vůči badatelské veřejnosti, tak v oblasti vědy 
a výzkumu.

Stejně tak se Památník národního písemnictví nemůže obejít bez toho, aby hrál aktivní 
roli v edukaci, rozvoji čtenářské gramotnosti a obecné kultivaci veřejného prostoru.

Památník národního písemnictví musí být přirozeně propojen s živou literaturou, stejně 
jako s novými (elektronickými) trendy v životě literatury, ale i na ní mnohdy navázaného 
výtvarného umění.

Je nepochybné, že každá z výše popsaných oblastí přirozeně obnáší významné zásahy do 
dosavadního fungování instituce, jsem ale přesvědčen, že je na čem stavět a navrhovanou 
transformaci lze v maximálním možném rozsahu realizovat. Památníku národního 
písemnictví přísluší tradiční role ve struktuře tuzemských paměťových a archivních 
institucí. Disponuje jasně definovanou strukturou objektů, jež navíc vesměs jsou 
(s výjimkou Petrkova) v novém či modernizovaném stavu. Zároveň byla připravena nová 
stálá expozice, která představuje využitelné východisko pro další práci s návštěvníky 
a veřejností.

Pokud si tento projekt jako své motto vetknul myšlenku jednoho ze svých učitelů, 
bohemisty a jazykovědce prof. Alexandra Sticha, je to proto, že se chci vztahovat právě 
k jeho myšlenkám a životnímu příkladu. Ztělesňuje pro mě totiž životné propojení 
velké jazykové, literární a kulturní tradice s ambicí vstupovat do veřejného prostoru 
a aktivně jej kultivovat. A právě těchto dvou klíčových rolí by se Památník národního 
písemnictví měl do budoucna vědomě držet a svědomitě je rozvíjet.




